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گروه علمی و آموزشی- بیش 
از یک ســال از آمــوزش در روزهای 
کرونایــی می گذرد، کرونایی که وزیر 
آموزش و پــرورش از ابتدا درباره آن 
گفت »اجازه نمی دهیــم این پاندمی 
مأموریت هــای ما را زمیــن بگذارد« 
و در نهایت ارائه نســخه شــاد یعنی 
شــبکه آموزش دانش آموزی راه حل 
ایــن وزارتخانه برای متوقف نشــدن 
آموزش و پرورش در این روزها بود و 
حالا یکسال از رونمایی این پلت فرم 
آموزشی می گذرد؛ یک سالی که فراز و 
فرودهای زیادی را این شبکه آموزشی 
به خود دید و داســتان هایش هنوز هم 

ادامه دارد.
محسن حاجی میرزایی، در پیامی 
به مناسبت سالروز تأسیس شبکه شاد، 
گفته  است: در صدها هزار کانال شبکه 
شــاد، تا کنون، بیش از ســی میلیارد 
پیام و یازده میلیــارد فایل در محیطی 
امن و ســالم با حضور فعالانه افرادی 
با هویت های مشــخص، مبادله شده 
است. »شاد« یک پاسخ خلاقانه بومی 
به یک نیاز ملّی بود که شــبکه دوازده 
میلیونــی معلمان و   دانش آموزان را به 
هم مرتبط و استمرار آموزش را فراهم 
کرد. »شاد« توانمندی معلمان و دانش 
آموزان را برای فعالیت آموزشــی در 

فضای مجازی، بهبود بخشید.
وزیر آمــوزش و پرورش با بیان 
اینکه  ۱۲ میلیــون »دانش آموز«، ۱۱۵ 
هــزار »مدیر« و نزدیــک به ۸۰۰ هزار 
»معلم«، در شــبکه شاد فعالیت دارند، 
تصریــح کرد: این شــبکه بــه عنوان 
دســتاوردی ملی، رکورد بیش از ۸۰۰ 
هزار ارتباط زنده، دو میلیون و سیصد 
هزار کاربر همزمان و بیشینه پهنای باند 
مصرفی ۴۰۲ گیگابیت بر ثانیه را پشت 

سر گذاشته است.
این آمارهــا گرچه برای ارائه در 
سالروز تأسیس بزرگترین خدماتی که 
آموزش و پرورش در پاســخ به کرونا 
برای ادامه روند تعلیم و تربیت ارائه داد، 
خیلی خوب است اما آنچه در واقعیت 
تعامل والدین، معلمان و دانش آموزان 
با این شبکه می گذرد چیست؟ شبکه ای 
کــه در ماه های ابتدایی رونمایی از آن، 
در فضای مجازی، به عنوان »شــبکه 
ناشاد« یاد می شد چرا که از نحوه ورود 
و احراز هویت در آن تا بارگذاری یک 
فایل ساده مشکلات عدیده ای وجود 
داشــت که ماه ها معلمان و خانواده ها 
را درگیــر کرد و از همــان آغاز چنان 
راه را ناهمــوار طی کــرد که پیش از 
آنکه تا حدی مشــکلاتش مرتفع شود 
)مهرماه( معلمان و مدارس راه دیگری 

برای تعامــل و آمــوزش را انتخاب 
کردند و راهی پیام رســان های دیگری 
شــدند؛ هر چند بایــد در نظر گرفت 
که راه اندازی یک شــبکه آموزشی با 
گستردگی میلیون ها مخاطب که قرار 
بــود به صورت همزمان در آن حضور 
پیــدا کنند و تبدیل به مدارس مجازی 
شود در حرف هم ساده به نظر نمی آمد 

چه برسد به عمل.
شبکه شاد دانش آموزان را 
از آسیب های فضای مجازی دور 

کرد؟
در ابتــدا اعلام شــد هدف از راه 
اندازی این سامانه این است که دانش 
آموزان در بستری حضور پیدا کنند که 
صفر تا صد آن آموزشــی است و این 
مســاله باعث می شود دانش آموزان از 
آسیب های حضور در پیام رسان هایی 
که برای تبادل پیام و فایل های آموزشی 
در دســترس بود دور بمانند و از همان 
آغاز این انتقاد به چنین استدلالی مطرح 
شــد که گرچه این اقدام قابل تحسینی 
اســت اما همین کــه دانش آموز قرار 
اســت با اینترنت و یک گوشی همراه 
وارد فضای شاد شود یعنی می تواند به 
پیام رسان ها و… دسترسی داشته باشد 
و تأسیس این شــبکه به این صورت 
شــاید دردی از آســیب های فضای 
مجازی را کم نکند. اما همه داســتان 

همین نبود.
مادر مهسا که دخترش در کلاس 
سوم ابتدایی در یک مدرسه دولتی در 
منطقه ۸ تهران درس می خواند درباره 
تجربه یکســال آموزش در شبکه شاد 
گفت: سیســتم شاد هنوز هم با وجود 
اینکه مشکلاتش از روزهای اول خیلی 
بهتر شــده است اما بسیار کند است و 
عملًا زمان زیادی می گذرد تا ما بتوانیم 
یک فایل ساده را در آن بارگذاری کنیم. 
روزی دو ساعت بچه ها کلاس آنلاین 
در شاد دارند که بیشتر صوت فرستاده 
می شــود و اگر فایل تصویری باشــد 

معلم در واتساپ ارسال می کند.
وی ادامــه داد: مــن یک فرزندم 
دانش آموز اســت ولی دوستم که دو 
فرزند دارد می دانم یکی از مشکلاتش 
تداخل زمانــی کلاس بچه هایش در 
شاد است. یعنی واقعاً از ابتدا برای این 

مشکل هیچ فکری نکرده بودند؟
این مادر ادامه داد: خواهر زاده ام 
که مدرسه غیردولتی می رود از ابتدا در 
اســکایپ برایشان کلاس تشکیل شد 
و اصــلًا با شــاد کاری ندارند. البته او 
متوسطه اول اســت ولی به نظرم باید 
دعا کنیم زودتر مدارس باز شود چون 
فکــر نمی کنم با این روش آموزشــی 

بتوانم خیلــی روی یادگیری فرزندم 
حسابی باز کنم.

مادر المیرا که در متوســطه دوم 
درس می خواند نیــز به خبرنگار مهر 
گفت: بچه من مدرسه سمپاد می رود. 
آنهــا اصلًا با شــاد کاری ندارند. یک 
سامانه جدایی دارند که آموزش در آن 
انجام می شــود. من خیلی راضی ام و 
واقعاً معلم ها وقت و انرژی می گذارند.

وی در پاسخ به این پرسش که از 
مشکلات سامانه شاد خبری دارد گفت: 
راستش اصلًا وارد این سامانه نشده ام 
که چیز بدانم. البته روی گوشی همسرم 
نصب است ولی درس خواندن فرزندم 

ربطی به این سامانه ندارد.
گاهی در شــبکه شاد یک سلام 
و علیکــی داریم و معلم و دانش آموز 
فایلی را رد و بدل می کنند اما بیشــتر 
آمــوزش و ارتباط بچه ها با معلم ها در 

واتساپ است
راه حل ها برای رفع مشکلات 

شاد به کجا رسید؟
۲۵ شــهریور بود که در آســتانه 
بازگشــایی مــدارس و آغاز ســال 
تحصیلی از نسخه جدید شاد رونمایی 
شد. بیش از ۲ هزار کانال پرورشی در 

شاد راه اندازی شده بود.
دکتر اشرف السادات شکرباغانی 
 دانشیار پژوهشکده برنامه ریزی درسی 
و نوآوری های آموزشــی پژوهشگاه 
مطالعــات آمــوزش و پــرورش در  
یادداشــتی    در  همان  روزها  نوشــت  
که  به منظور اجــرای آموزش ترکیبی 
دســت اندرکاران آموزش لازم است 
هرچه ســریع تر به دنبال راه حل هایی 

برای رفع مشکلات زیر بود:  
  »تدابیــری بــرای مناطقــی که 
تحت پوشش آنتن مخابرات نیستند، 
اندیشیده شــود.  /    در راستای ارتقای 
توانمندی هــای معلمــان، آمــوزش 
معلمان جهــت آموزش الکترونیک و 
مجازی، ارائه امکانات از قبیل محتوا، 
نرم افزار و ســخت افزار بیاندیشند. /    
برنامه خاصی برای تدریس در پایه اول 
ابتدایی در نظر بگیرند. /    دستورالعمل 
مناســب بــرای آموزش های خاص 
مدارس کودکان اســتثنایی )کودکان 
با معلولیت های  جســمانی متفاوت(، 
در نظــر بگیرنــد. /    راهــکاری برای 
آموزش در مــدارس کپری، کانتینری 
و.. کــه در مناطــق صعب العبور قرار 
دارند؛  اندیشیده شود.  /   برای آموزش 
در مدارس عشایری، فرایند آموزشی 
مناسب در نظر گرفته شود.  /    مسئولان 
سامانه شاد بر رفع مشکلات شبکه شاد 
متمرکز شوند و سال تحصیلی جدید 

در شــرایطی  آغاز شــود که ایرادهای 
سامانه شاد برطرف شده باشد.«

امــا واقعیت این اســت که برای 
تقریبــاً ۵۰ درصد این موارد هنوز هم 
»شــاد« راه حلی ندارد یا اساساً راه حل 

»شاد« نیست.
شاد ارتقا یافت اما هنوز هم 

شاد، کمی ناشاد است
روز پنجشنبه ۱۳ شهریور از نسخه 
دوم شبکه آموزش دانش آموز )شاد ۲( 
رونمایی شــد، از قابلیت های نسخه 
جدید این پلتفرم آموزشــی می توان 
به بارگیری محتوای آموزشی درسی، 
برنامه های فوق برنامه مناســب دانش 
آموزان در کنار برنامه های آموزشــی، 
بازخــورد تکالیــف، تعبیه سیســتم 
کارنامه و اعلام نتایــج به خانواده ها، 
تعبیه صفحه شــخصی دانش آموز و 
معلــم هرکدام به صــورت جداگانه، 
نظرســنجی های ۱۰ گزینه ای توسط 
معلمــان و کاربران، اشــتراک گذاری 
صفحه نمایــش از طریق او بی اس و 

تلویزیون اینترنتی اشاره کرد. قرار بود 
شاد نسخه به روز رسانی قبلی باشد اما 
واقعیت این بود که در نسخه جدید به 
طور کامل از میان می رفت و یک نسخه 
کاملًا جدید بود که خود همین موضوع 

مشکلاتی را ایجاد کرد.
همــان روزهــا مســئول برنامه 
شبکه شــاد گفت: با محدودیت های 
زیرســاختی، ترافیکی و گیرنده های 
هوشمند روبرو هستیم و۳و نیم میلیون 
از دانش آموزان فاقد هرگونه گیرنده ی 
هوشــمند هســتند. این دانش آموزان 
باید مخاطــب ما قــرار بگیرند. این 
دشواری های روبروی ما است اما باید 
طبــق برنامه ها پیش برویم و همچنین 
اهداف دوره های تحصیلی را بررسی 
کنیم. بیشترین ســرمایه گذاری برای 
این برنامه در کشــور انجام شــده و 
شــاد قدرتمندترین برنامه در کشور 
است و ســطح امنیتی و حفاظتی بالا 
دارد و حملاتــی که تابه حال از خارج 
از کشــور به این برنامه شده توانسته از 

خود محافظت کند و این روند ادامه دار 
است.

وی در خصوص نســخه جدید 
شــاد گفت: شاد جدید تعاملی تر شده 
اســت و اکثر نیازهای آموزش تعاملی 
را برطــرف می کنــد و آموزش هــا 
اثربخش تر و باکیفیت تر می شوند و به 
برنامه های آموزشی در فضای مجازی 
نظم مدرســه ای می بخشد، همچنین 
دسترسی گسترده و آسان به محتواهای 
آموزشــی نظم یافته از اهداف ما بوده 
اســت که به آن رسیده ایم. تدریس هر 
معلم در شــبکه وجــود دارد و دانش 
آموزان می تواننــد از تدریس معلمان 
خود نیز اســتفاده کننــد. برنامه های 
فوق برنامــه نیز در کنــار فعالیت های 
آموزشی وجود دارد. کنترل تکالیف، 
تعبیه سیســتم کارنامه و اعلام نتایج به 
خانواده ها از دیگر قابلیت های شبکه ی 

شاد است.
الحســینی گفــت: امیدواریــم 
سیم کارت های دانش آموزی به کمک 

مــا بیایند. همچنیــن توزیع ترافیکی 
به گونه ای اســت که آموزش مجازی 
در شــاد صبح ها و آموزش ابتدایی در 
بعدازظهر انجام می شــود تا کودکان 
از یاری و همچنین دســتگاه والدین 

استفاده کنند.
اعتراف به اینکه زیرساخت های 
لازم برای حل تمام مشکلات شاد مهیا 
نیست و عدم دسترسی دانش آموزان به 
وسیله ارتباطی هوشمند برأی پیوستن 
به شــبکه شاد و همچنین امید بستن به 
اینکه ســیم کارت های دانش آموزی 
بیاید و دانش آموزان را از آســیب های 
فضای مجــازی دور نگــه دارد، بعد 
از گذشــت بیش از شــش ماه از این 
رونمایی هنوز هم روی میز اســت و 

راهی برای حل آنها ارائه نشده است.
اینکه زیرساخت های لازم برای 
حل تمام مشکلات شاد مهیا نیست و 
عدم دسترسی دانش آموزان به وسیله 
ارتباطی هوشمند برای پیوستن به شبکه 
شاد و همچنین امید بستن به اینکه سیم 
کارت های دانش آموزی بیاید و دانش 
آموزان را از آسیب های فضای مجازی 
دور نگه دارد، بعد از گذشــت بیش از 
شش ماه از این رونمایی هنوز هم روی 
میز اســت و راهی برای حل انها ارائه 

نشده است.
هــر چنــد همچنان مســئولان 
آمــوزش و پــرورش بــه کارگیری 
بزرگترین اپراتور در کشــور، وجود 
کلاس هــای لایو که همزمــان ۴۰۰ 
هــزار کلاس لایو در حــال برگزاری 
است. همچنین ایجاد بزرگترین پلتفرم 
آموزشــی در کشــور، وجود تدریس 
اســتاندارد، وجود محتوای روز آمد، 
وجود فعالیت های فوق برنامه، تدوام 
حاکمیت نظــام تعلیم و تربیت واحد 
در کشــور، امکان تبادل تجربه، امکان 
تبــادل پیام های تصویــری دو طرفه، 
رایگان بودن اســتفاده از این شبکه را 
به عنــوان موفقیت مطرح می کنند که 
البته دستاورد کمی نیست اما والدین، 
دانش آمــوزان و معلمانی که هر روز 
با تدریس در شــبکه شاد چالش دارند 
و راهی پیام رسان های دیگر می شوند 

شاید نظر دیگری داشته باشند.
شــاد بــرای آموزش های 

خلاقانه جایی ندارد
پیش از این محمدرضا نیک نژاد 
معلم با سابقه آموزش و پرورش درباره 
این سامانه گفته بود: اعلام کردند شاد 
رایگان اســت ولــی می دانیم عموم 
مدارس رنگارنگی که دولتی نیستند از 
روش ها و امکاناتی خارج از شاد برای 
آموزش بهره می گیرند چون شاد نهایتاً 

هم به صورت آفلاین ارائه شــد یعنی 
در بهترین حالت پســر من که کلاس 
ششــم است می نشیند سر شاد و معلم 
یک پیام صوتی می دهد که با چند دقیقه 
تأخیر می رســد و یا بچه ها باید فیلمی 
بارگــذاری بکنند که گاهی بارگذاری 
اش تا یک روز هم طول می کشــد. در 
واقع اکثــر معلم ها به صورت صوری 
از آن استفاده می کردند. یعنی هر چند 
وقت یکبار فعالیتی می شود که آمار شاد 

هم درست در بیاید.
رضا ســلیمی که در متوسطه اول 
تدریس درس زبان انگلیســی را دارد 
نیز درباره شبکه شاد گفت: بزرگترین 
مشکل شبکه شــاد این است که برای 
آموزش های خلاقانه مجازی تعریف 
نشــده است. یعنی در این شبکه معلم 
نهایتاً می تواند یک فایل صوتی بگذارد 
یا یــک فیلمی با حجم بســیار کم را 
بارگــذاری کند. در دنیــای امروز که 
حتی پیام رسان های ساده هم امکانات 
بیشــتری به مخاطبان می دهند واقعاً 
شــاد جوابگوی نیاز آموزشی خلاق و 

کارآمد نیست.
وی ادامه داد: ما مجبور هســتیم 
عضو شــاد باشــیم و در این ســامانه 
فعالیت داشته باشم تا به عنوان گزارش 
کار ثبت شــود ولی واقعیت این است 
که عمــوم فعالیت های ما در فضاهای 
مجازی دیگری است. من خودم حتی 
از امــکان لایو اینســتاگرام هم برای 
ارتباط با دانش آموزان اســتفاده کردم 
چون فضای تعاملی دارد. البته می دانم 
ورود به اینستاگرام خودش مخاطراتی 
دارد که ســعی کردیم با آگاهی بخشی 
به والدین آن را مدیریت کنیم چون در 
نبود فضای حقیقی آموزش مجبوریم 
برای بالا بردن یادگیری ابزار مؤثر را به 

کار بگیریم.
در نهایت در ســالگرد رونمایی 
از شبکه شــاد باید گفت گرچه اقدام 
آموزش و پرورش برای اینکه بستری 
واحد برای دسترســی بــه اکثر دانش 
آموزان و معلمان در آن مهیا باشد اقدامی 
درخور تأمل بود و یک دستاورد برای 
آموزش و پرورش محسوب می شود 
اما عدم بازخــورد مؤثر از کارایی این 
شــبکه به جای ارائه آمارهای کمی از 
داده های آن آینــده خطرناکی را برای 
این شــبکه که هزینــه زیادی برای آن 
شــده دارد چرا که این شبکه می تواند 
مانند ده ها پــروژه هزینه بر آموزش و 
پرورش بعد از کرونا کاملًا از بین برود 
و یا با نگاه به ایراداتش و رفع آنها تبدیل 
به بازوی کمکی آموزش و پرورش در 

گستره تعلیم و تربیت باقی بماند.

یکسال از رونمایی از شبکه شاد می گذرد؛ شبکه ای که قرار بود تمام آموزش ها در بستر آن ادامه 
پیدا کند اما چالش های زیرساختی این شبکه آن را از استانداردهای یک پلتفرم آموزشی دور کرده است.

سالگرد رونمایی از شبکه شاد و 
چالش هایی که حل نشد...!

گروه علمی و آموزشــی- 
امید فاطمی، رئیس مرکز یادگیری 
الکترونیکی دانشــگاه تهران با بیان 
اینکه  به تدریج یاددهی ســنتی به 
همان روش ســخنرانی اســتاد و 
گوش کردن مطلق دانشجو کارآیی 
خــود را از دســت می دهد، گفت: 
یادگیری آینده، دانشــجو محور و 
فعالیت محور است و این موضوع 
در پارادایــم یادگیری الکترونیکی 

تحقق می یابد.
او بــا اشــاره به وجــود این 
باور غلط در جامعــه که یادگیری 
الکترونیکــی بــرای صرفه جویی 
در هزینه ها و ... اســت، افزود: در 
دنیای پیشــرفته کنونی دانشمندان 
پداگــوژی معتقدنــد کــه فرآیند 
شناختی باید در ذهن دانشجو شکل 
بگیرد و مطلب در ذهن او ســاخته 
شــود نه این که مطالب و مفاهیم از 

بیرون به ذهن وارد شود.
راهکار های  دربــاره  فاطمی 
موثر برای رســیدن بــه یادگیری 
عمقی با تاکید بر اینکه باید محتوای 

مناســب و با کیفیت چند رسانه ای 
و تعاملــی برای یاددهی تامین کرد، 
گفت: می توان تدریس مناســب را 
بــا تعریف پیامد هــای یادگیری و 
دســتاورد های مشــخص طراحی 
کــرد و این نوع تدریس به صورت 
اجتماعی از طریــق تعامل با دیگر 
یادگیرندگان و یاددهندگان شــکل 

می گیرد.
او بیــان کــرد: یادگیری مفید 
بــا ســرنخ هایی از قبیــل محتوا 
محــوری،  فعالیــت  محــوری، 

یادگیرنــده محــوری، دســتاورد 
 محوری وشــبکه محوری شناخته 

می شود.
یادگیــری  مرکــز  رئیــس 
الکترونیکی دانشــگاه تهران گفت: 
تغییرات زیاد یادگیرندگان  از جمله 
حرکت به سمت استفاده از موبایل، 
اینترنــت و کانال هــای تلگرامی 
همگی حاکــی از حرکت فراگیران 
به ســمت محیط های الکترونیکی 
شبکه ای است و این امرسبب شده 
اســت تا  افراد دائمــاً به اطلاعات 

دسترســی داشته باشــند و این در 
حالی اســت که زمانی دسترســی 
اطلاعات تنها به حضور در کلاس 
درس محدود می شد و استاد وظیفه 
خود را بیشتر در انتقال اطلاعات به 

دانشجویان می دانست.
فناوری های  رئیــس مرکــز 
دیجیتالی دانشــگاه تهران با اشاره 
بــه تغییــرات گســترده IT و و 
فناوری هــای پیشــرفته و هوش 
ماشینی در دنیای کنونی افزود: هم 
ا کنون مرز ارتباط ماشــین و انسان 
کم رنگ تر شــده است و به صورت 

شفاف این دو در هم تنیده اند.
فاطمی تاکید کرد: اگر پیش از 
این برای ارتباط با ماشــین نیازمند 
کامپیوتر بودیم امروز با فناوری های 
پوشــیدنی و فراگیــری مثل تلفن 
هوشمند و دستیاران صوتی ارتباط 
انســان و ماشین دائمی و بدون مرز 
شــده اســت و از این دوران یعنی 
دوران در هم تنیدن ماشین و انسان 
با عنوان انقلاب صنعتی چهارم یاد 

می شود.

گروه علمی و آموزشی- طبق 
گزارشــی جدید لنوو قرار اســت دو 
تبلت جدید عرضــه کند یکی از این 
دســتگاه ها با نمایشــگر ۱۱ اینچی 
احتمالا نخستین تبلت ۵G این شرکت 

خواهد بود.
لنوو به طور رســمی عرضه دو 
تبلــت اندروید جدید را تأیید کرد که 
»یوگا پد پرو« و »شیائوشین پد پلاس« 

نام دارند.
برخی از مشخصات مدل نخست 
از قبل فاش شده است و اکنون یک افشا 
کننده فنــاوری، برخی از ویژگی های 
دســتگاه دوم را فاش کرده است. طبق 
اطلاعــات موجود »لنوو شیائوشــین 
 ۵G پدپلاس« احتمالاً نخستین تبلت
این شــرکت باشد. این دستگاه مجهز 
به تراشــه اســنپ دراگون ۷۵۰G و 

نمایشگر ۱۱ اینچی است. 
البته شرکت ســازنده تاکنون 
فقط یک نســخه از آن با شماره مدل 

TB-J۶۰۷Z  را تأیید کرده که با وای 
فای کار می کند.

علاوه بــر آن »لنوو یوگا پد پرو« 
با نمایشــگر ۱۳ اینچی و بدون حفره 
روی آن ارائه می شــود. این دســتگاه 
دارای بلندگوهــای پر قدرت خواهد 
بود و تراشه اسنپ دراگون ۸۷۰ در آن 

به کار رفته است.
طبق گزارش های پیشــین »لنوو 
شیائوشــین پد پلاس« با سیستم عامل 
اندروید ۱۱ ارائه می شود. در کنار این 
مــوارد طبق پیش بینی ها »یوگاپد پرو« 
به عنوان »یوگا تب ۱۳« با ۸ گیگابایت 
RAM و ۱۲۸ گیگابایــت حافظــه 
داخلــی در بازارهــای جهانی عرضه 

می شود.

یادگیری در آینده چگونه است؟

لنوو تبلت ۵G عرضه می کند

محســن حاجی میرزایی، در پیامی به مناســبت سالروز تأسیس شبکه شاد، گفته  است: در 
صدها هزار کانال شــبکه شــاد، تا کنون، بیش از سی میلیارد پیام و یازده میلیارد فایل در 
محیطی امن و ســالم با حضور فعالانه افرادی با هویت های مشــخص، مبادله شده است. 
»شــاد« یک پاســخ خلاقانه بومی به یک نیاز ملّی بود که شــبکه دوازده میلیونی معلمان 
و   دانــش آمــوزان را به هم مرتبط و اســتمرار آموزش را فراهم کرد. »شــاد« توانمندی 
معلمــان و دانش آمــوزان را برای فعالیت آموزشــی در فضای مجازی، بهبود بخشــید.

رئیس مرکز یادگیری الکترونیکی دانشگاه تهران درباره چگونگی یادگیری در آینده توضیحاتی داد.


